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    فرزين ماندگار
نماهنگ »قهرمان قهرمانان« درباره شهيد محسن حججي 
به همت مركز فرهنگي - رس�انه اي صبا توليد شده است. 
عليرضا بيرانون�د، كارگردان اي�ن اثر در گف�ت و گويي با 
»جوان« درباره اين اث�ر و كار جديدي كه در دس�ت تهيه 
دارد، توضيحاتي ارائه كرده اس�ت كه پيش روي شماست. 
به نظر خودت�ان چقدر توانس�ته ايد ب�ا آثاري كه 
توليد شده در ارتباط با مخاطب موفق عمل كنيد؟ 

لطف خدا شامل حال ما شده و تا به حال از نماهنگ هاي ما چه 
از سوي رسانه هاي انقلاب و چه رسانه هاي ديگر استقبال خوبي 
به عمل آمده است، براي مثال نماهنگ »مدافع وطن و حرم« 
را خبرگزاري هاي مختلف منتشر كردند، حتي سايت هايي كه 
به طور تخصصي كار موس��یقي مي كنند هم اين اثر را منتشر 
كردند. سايت »موس��یقي ما« اقدام به انتشار اين كار كرد و در 
آن بازه زماني خاص جزو آثار با دانلود بالا در اين س��ايت بود، 
در اين قطعه موسیقي به زبان تمثیل بخشي از زندگي سردار 
»قاسم سلیماني« ارائه شده است. ترانه اين كار از عارفه دهقاني 

و ملودي از بنده حقیر است. 
رسانه ملي چقدر با شما در پخش نماهنگ همكاري كرد؟

رسانه ملي هم پاي كار آمد و بخش فرهنگي اخبار شبكه 2 با نام 
كلاكت كار را پوشش داد و در شبكه خبر هم بارها بازپخش شد. 

نماهنگي كه درباره ش�هيد حججي س�اخته شد، 
چقدر موفق بود؟

كار دوم ما با نام »قهرمان قهرمانان«همزمان با ورود پیكر شهید 

حججي منتشر شد و در میان دوس��تداران اين شهید بزرگوار 
بازتاب خوبي داش��ت و اس��تقبال خوبي رقم خ��ورد، به اضافه 
اينكه دوس��تان ما در ش��بكه جهاني الكوثر هم لطف و اثر را با 
درج زيرنويس عربي منتش��ر كردند. به نظرم اين دو شخصیتي 
كه قهرمان بودند و ما درباره آنها نماهنگ س��اختیم، به خودي 
خود آنقدر جاذبه داشتند كه كار ما به واسطه پرداختن به اين دو 
بزرگوار ديده شود. ما هم سعي كرديم موضوع را به بهترين شكل 
ممكن ارائه دهیم، چون مشكلي كه ما داريم، اين است كه برخي 

از بهترين موضوعات به بدترين شكل ممكن ارائه مي شود. 
آيا اثر ديگري توليد خواهيد كرد؟

كار بعدي ما به نظرم كار متفاوتي محسوب مي شود و ان شاءالله 
قصد داريم آن را در رسانه ملي رونمايي كنیم. نام آن به »سوي 
موعود« اس��ت كه آهنگي كاملًا متفاوت در موض��وع انتظار 
به ش��مار مي رود و پیش بیني ما اين اس��ت كه ان شاءالله كار 

ماندگاري در اين باره رقم بخورد.
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طم��ع بردگ��ى جاوي��دان 

است.

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي با بيان اينكه امروز بي ترديد 
فعالان عرصه رسانه هاي ديجيتال طلايه داران و خط نگهدار 
جبهه فرهنگ و انسانيت هس�تند، گفت: در حوزه دانش 
ديجيتال، فضاي سايبري جهان سومي را خلق كرده است. 
سید عباس صالحي در مراسم آغاز به كار يازدهمین نمايشگاه 
رسانه هاي ديجیتال، رسانه هاي ديجیتال را به عنوان يك اتفاق 
در زندگي جديد برشمرد و گفت: هر نوع نگرشي در اين زمینه 
مواجهه ما را با اين اتفاق متفاوت مي كند. صالحي با بیان اينكه 
نمي توان اين اتفاق را فقط در قالب يك فناوري تازه ديد، اظهار 
داشت: اتفاقي كه در فضاي سايبري پديد آمده، آغاز خلق يك 

انسان و جهان تازه و جديد است. 
وي همچنین به بخشي از فرمايش��ات مقام معظم رهبري در 
خصوص فضاي س��ايبري اش��اره كرد و افزود: به تعبیر رهبر 
فرزانه انقلاب اسلامي فضاي اجتماعي يك فضاي رو به رشد 
غیر قابل توقف اس��ت كه آخر ندارد و هرچه نگاه مي كني اين 

موضوع يك اول بلاآخر است. صالحي همچنین بیان داشت: در 
چنین شرايطي بايد گفت كه جهان و انسان تازه اي آغاز و متولد 
شده است و اكنون در جهان و ايران شاهد مهاجرت فرهنگي 
هس��تیم كه اين امر در س��طح خرده فرهنگ ها و حتي كلان 
فرهنگ ها نیست، بلكه مي توان آن را در سطح ابر فرهنگ ها و 

زيست بوم هاي فرهنگي جاي داد. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي يادآور شد: زماني كه از شبكه هاي 
اجتماعي سخن مي گويیم، به اين معنا است كه در حال ايجاد 
هويت هاي جمع��ي اجتماعي و تازه و نی��ز خلق فرديت هاي 
تازه اي هس��تیم. صالحي در پايان فعالان فض��اي مجازي را 
طلايه داران و پیشقراول خط مقدم جبهه فرهنگ و انسانیت 
عنوان و خاطرنش��ان كرد: امید اس��ت برگزاري نمايش��گاه 
رسانه هاي ديجیتال براي مسئولان عرصه فرهنگ و فعالان در 
اين حوزه شرايط جديدي را ايجاد كند تا فرصت هاي اين حوزه 
را بیش از پیش دريابند. آيین افتتاحیه يازدهمین نمايشگاه 
بین المللي رسانه هاي ديجیتال با حضور سیدعباس صالحي 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي و سیدمرتضي موسويان رئیس 
مركز فناوري اطلاعات و رسانه هاي ديجیتال وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي در مصلاي امام خمیني )ره( تهران برگزار شد. 
يازدهمی��ن نمايش��گاه بین الملل��ي رس��انه هاي ديجیتال 
با هدف آش��نايي هر چه بیش��تر فعالان ح��وزه ديجیتال و 
ش��ركت هاي فعال با آخرين تحولات صورت گرفته در حوزه 
 رسانه هاي ديجیتال از تاريخ 20 الي 26 آبان در مصلاي امام 

خمیني )ره( تهران برگزار مي شود.

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي:   

رسانه هاي ديجيتال طلايه داران جبهه فرهنگ و انسانيت هستند
گفت و گوي »جوان« با كارگردان نماهنگ» قهرمان قهرمانان«

توليد نماهنگ »به سوی موعود« را در دست تهيه داريم

   جواد محرمي
 مه�دي س�الم، مدير ش�بكه ت�ازه تأس�يس امي�د در 
گفت و گوي�ي با »ج�وان« درباره وضعيت ح�ال حاضر و 
روندهايي كه براي جذب مخاطب در اين شبكه در حال 
شكل گيري است، توضيحاتي داده كه در ادامه مي خوانيد. 
اين ش�بكه از آغاز تا به حال چه روندي را از سر 
گذرانده و چه هدفگذاري هايي را داشته است؟ 

تقريباً مي شود گفت سه ماه از افتتاح رسمي شبكه امید مي گذرد 
و در اين مدت تمامي بخش هاي ش��بكه امید فعالیت خود را به 
صورت كامل آغ��از كرده اند و اخیراً عملی��ات پدافند غیرعامل 
سازمان در ش��بكه امید انجام گرفت. ما در تهران به لحاظ فني 
خاموش بوديم و از اس��تان گیلان ارسال س��یگنال داشتیم كه 
مخاطبان شبكه به طور طبیعي متوجه نشدند، چون قطعي برنامه 
نداشتیم. از نظر زيرس��اخت و فني مي توان گفت تا حد زيادي 
شبكه امید به حالت مورد نیاز و مطلوب دست پیدا كرده است. در 
حوزه محتوايي هم با توجه به اينكه تولید برنامه و پخته شدن آن 
تا حدودي زمان بر است، با اين حال يك برنامه مثل »آماده باش« 
برنامه هیجاني ما اس��ت و مخاطب خود را پیدا كرده است. الان 
در پخش مسابقات ورزشي مختص نوجوانان از جمله فوتبال به 
صورت زنده داريم خوب عمل مي كنیم؛ كاري كه سابق بر اين 
خیلي كم در رس��انه ملي اتفاق مي افتاد، ولي به همت شوراي 
ورزش س��ازمان اين اتفاق در حال رقم خوردن اس��ت. فوتبال 
جام جهاني نوجوانان را پخش كرديم، مسابقات آسیايي مدارس 

فوتبال را پخش كرديم كه در شیراز برگزار مي شد. 
اينهايي كه اشاره كرديد بيشتر در زمينه سرگرمي 
هس�تند، اما انتظار مي رود شبكه اميد از سرگرم 
كردن صرف به س�مت توليد برنامه هايي برود كه 
مفاهيم و محتوا ارائه بدهند، در اينباره چه فكري 
كردي�د و اينكه س�ازمان هاي ديگ�ر را چقدر به 
همكاري دعوت كرديد و تا چه اندازه در اين راستا 

كار شده است؟ 
نكته اين است كه وقتي ما به حوزه هاي مختلف نوجوانان توجه 
مي كنیم، رويش هاي خوبي در اين زمینه مي تواند اتفاق بیفتد. 
وقتي ما توانمندي هاي نوجوانان را پوشش بدهیم، آنها انگیزه 
بیشتري پیدا مي كنند و امیدوارم بتوانیم هرچه جلوتر مي رويم 
در اين كار موفق تر عمل كنیم. پیش بیني من اين اس��ت كه 
تقريباً يك 90 روز ديگري زمان نیاز داريم كه در حوزه محتوا 
هم به بلوغ كامل برسیم. باشگاه فعال و پويايي با عنوان امید با 
همكاري اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانش آموزي و سازمان 
دانش آموزي وزارت آموزش و پرورش در حال ش��كل گیري 

است و آنها خوب پاي كار آمدند و در حوزه باشگاه امید تمايل 
زيادي براي همكاري مش��اهده كرديم. اگر باشگاه فعال شود 
براي آموزش نوجوانان در حوزه رس��انه ح��دود 50 هزار نفر 
ظرفیت وجود دارد، از جمله نويسندگي، عكاسي، خبرنگاري، 
گزارش نويس��ي و بخش ه��اي مختلف كه مي ت��وان از میان 

نوجوانان خوب كشور نیروهاي متخصصي تربیت كرد. 
رهبر معظم انقلاب همواره تأكيد زيادي بر دميدن 
روح اميد در جامعه دارند و بي ترديد بايد مخاطب 
اصلي و هدف اي�ن روحيه بخش�ي و اميدافزايي 
نوجوانان باشند، به نظر مي رسد در توليد محتوا 
در صداوسيما خيلي از برنامه ها در سطح مي مانند 
و زي�اد عميق روي مس�ائل كار نمي ش�ود، حتي 
برنامه هاي پربيننده ما از اين آفت رنج مي برند و 
ظاهراً بزرگ ترين راهبرد سرگرم كردن مخاطب 
است و اغلب قرار نيست از دل اين سرگرم كنندگي 
پيام يا مفاهيم عميقي ارائه شود. براي عمق بخشي 

به برنامه ها چه فكري كرده ايد؟ 
سرگرمي براي ما هدف نیست، بلكه وسیله است، به نظرم براي 
عمیق تر شدن برنامه ها بايد تدابیر خاصي اتخاذ شود، افرادي كه 
مي توانند برنامه هايي از اين جنس بس��ازند بايد تربیت بشوند. 
نخبگاني وجود دارند كه محدود هم هستند، واقعاً پرورش دادن 
اين افراد كار سختي است و صداوس��یما هم دارد روي تربیت 
اين نیروها سرمايه گذاري مي كند، همین كه ما الان در شبكه 
امید در حال شكل دادن يك باشگاه هستیم براي اين است كه 
بتوانیم از دل آن به نیروهاي خلاق دس��ت پیدا كنیم، بالاخره 
فرهنگ س��ازي كار كوتاه مدتي نیس��ت و احتیاج به اقدامات 
بلند مدت دارد. تئوري حضرت امام )ره( درباره انسان فرهنگي 
مورد نظر و نصب العین ما است. هنوز با مطالبه رهبر كبیر انقلاب 
اسلامي براي دانشگاه شدن صداوسیما فاصله زيادي داريم، ولي 

براي تحقق اين موضوع امیدواري هاي زيادي وجود دارد.

گفت و گوي »جوان« با مدير شبكه اميد

سرگرمي در شبكه اميد هدف نيست

 تنها نماينده ايران در اسكار انيميشن
در گفت و گو با »جوان« از دلايل غيبت ايران در اسكار امسال مي گويد

 انيميشن ايران توان رقابت 
با نمونه های خارجی را دارد

انعكاس ابر رسانه اي به نام »اربعين«
  قدرت جادويي رسانه »اربعین« 
ب��ودن و ض��رورت اس��تفاده 
هوش��مندانه از اي��ن فرصت و 
راهپیماي��ي چندي��ن میلیون 
نفري اي كه حالا ديگر مختص 
شیعیان هم نیس��ت و پیروان 
مذاه��ب و ادي��ان و صاحبان 
انديش��ه هاي گوناگون را نیز به 
آوردگاه خود كش��انده و همگي را در معرض ش��عاع تابان 
خورشیدي افول ناپذير و تا همیشه تابنده چون حسین بن 
علي)ع( قرار مي دهد، آنقدر واضح و ش��فاف اس��ت كه اگر 
پرس تي وي را نیز در زمره رس��انه هاي علاقه مند آن تصور 

كنیم، بعید ننمايد. 
اربعین و راهپیمايي س��نتي ديرينه آن، اكن��ون مرزهاي يك 
آيین مذهبي صرف را در هم نورديده و به قرائت آش��كار و بلند 
انقلاب اس��لامي از تجربیات انباشته 1400 ساله مبارزه حق و 
باطل تبديل شده و روح انقلاب اسلامي و مقاومت در تك تك 

سلول هاي آن در اهتزاز است. 
»اربعین« حالا ديگر خود به يك ش��خصیت رس��انه اي زنده و 
بالنده تبديل شده است و بحق »ابر رسانه« اي با قدرت محركه 
پش��ت صحنه اي از میلیون ها انسان اس��ت. پس چه باك اگر 
رس��انه هاي بین المللي و داعیه داران رسانه هاي جريان اصلي، 
گوشه چش��مي بدان ندارند و همان ها ك��ه يك تجمع كوچك 
اعتراضي را هم از دست نداده و دوربین و میكروفون شان در هر 
رويداد ريز و درشتي حاضر و ناظر است، چشم روي اين اجتماع 

عظیم انساني بسته اند. 
 پرس تي وي اما مثل همه اين چند س��ال گذشته، از پوشش 
خب��ري تجمع چندي��ن میلیوني و موج انس��اني ش��گفتي از 
مسلمانان باز نماند. يكي از وجوه اين اهتمام به پوشش مراسم 
اربعین آن اس��ت كه برخلاف تبلیغات سیاه نمايانه رسانه هاي 
غربي، درست در قلب كش��وري متشنج كه محل درگیري ها و 
تضادهاي خونین با عاملیت عده اي مس��لمان نماي تروريست 
است، در نهايت س��لم و آرامش و با همدلي عظیمي كه ريشه 
در اعتق��ادات ديني و احساس��ات پاك و پالوده انس��اني دارد، 
چندين میلیون نفر در زمان و مكاني مش��ترك مس��یري را از 
مبدئي يكسان تا مقصدي واحد طي مي كنند و سرعت تكثیر 
محصولات بازنمايي اين جوش��ش بزرگ كام��لًا امن و همراه، 

عددي به بزرگي خیل جمعیت حاضر در آن است. 
 از يك جنبه ديگر، قوت و ضريب نفوذ پیام ابر رس��انه اربعین 
به حدي فزوني يافته  است كه پیروان ديگر اديان و نحله هاي 
فكري و انديشه هاي مختلف را نیز در بر گرفته و از اين حیث نیز 

واجد جذابیت هاي بالاست. 
 به همی��ن منظور پرس ت��ي وي از حدود ي��ك هفته پیش از 
مناس��بت اربعین با اعزام گ��روه خبري به مس��یر راهپیمايي 
مردمي نجف تا كربلا، هر روزه نس��بت ب��ه تهیه گزارش هايي 
از روند حركت پرداخته و با ش��یبي ملايم اين گزارش ها را در 

لا به لاي خبرها تزريق كرد. 
 الطاف احمد، خبرنگار پرس تي وي در عراق نیز به صورت 
متمركز بدين موضوع پرداخت و با چهره هاي ش��اخصي در 
عالم سیاست و فرهنگ كه در اين سیل خروشان جمعیت 
میلیوني بعض��اً مي ش��د آنه��ا را تش��خیص داد، مصاحبه 
مي گرفت و گزارش هاي خود را ارس��ال مي كرد. » سینتیا 
مك كیني« فردي با س��ابقه 12 س��ال حض��ور در مجلس 
نمايندگان امريكا يا »كاترين ش��اكدام« تحلیلگر سیاسي 
و رئیس مؤسس��ه مطالعات خاورمیانه »شفقنا« در لندن از 
چهره هاي ش��اخصي بودند كه نظرات و صحبت هاي آنها از 

قاب پرس تي وي براي مخاطبان پخش شد. 
ش��ايد بتوان گفت نقطه اوج اي��ن تولید محت��واي چند روزه 
گزارش��گران پرس تي وي در روز جمعه با يك ويژه برنامه كه 
حدود سه تا چهار س��اعت به طول انجامید، به قله بازتاب اين 
راهپیماي��ي عظیم مردمي رس��ید تا مخاطبان اين ش��بكه با 
گوش��ه اي از ارزش هاي معنوي كه در طول راه به زائران داده 
مي ش��ود، لحظه اي دل ببندند و خود را در كن��ار زائران حرم 
حسیني)ع( تصور كنند. خانم كنیز فاطمه از مجريان با سابقه 

پرس تي وي اين ويژه برنامه را اجرا كرد. 
يوسف جلالي از گزارشگران با سابقه دفتر تهران از چند روز قبل 
از مراسم اربعین، هر روز با سوژه اي جذاب و كمتر پرداخته شده 
از اين مراسم، گزارش هاي خود را روانه آنتن پرس تي وي مي كرد 
و اوج اين گزارش ها به روز چهارشنبه ختم شد كه دو گزارش با 
حال و هواي اين مراسم نوراني، بدرقه زائران حسیني مي شد. 

در دل ويژه برنامه مذكور، دو برنامه 30 دقیقه اي نیز با اجراي 
مرضیه هاش��مي به صورت زن��ده از كربلاي معلي از ش��بكه 
پرس ت��ي وي  مخاطبان خود را بیش��تر در ح��ال و هواي اين 
مراس��م بزرگ جهاني قرار مي داد، چون قطعاً وجود رسانه اي 
كه بین المللي و به زبان انگلیسي است، در اين بازي شبكه هاي 
رسانه اي كه چشم خود را بر اين اجتماع میلیوني زائران حسیني 
به راحتي بس��ته اند، مي تواند نوري باش��د در اين تاريكستان 

رسانه هاي دنیا.

سيد وحيد   تهامي     یادداشت

 رونمايي از اولينOTT مذهبي كشور 
در يازدهمين نمايشگاه رسانه هاي ديجيتال

 »س�ما« اولي�ن OTT مذهب�ي كش�ور 
اس�ت كه با داش�تن بزرگ ترين آرش�يو 
مداح�ي كش�ور كار خ�ود را از ابت�داي 
م�اه مح�رم س�ال 1396 آغ�از ك�رد و 
همزم�ان ب�ا يازدهمي�ن نم�ايش�گاه 
رس��انه ه�اي ديجيتال رونم�اي�ي شد. 

س��امانه س��ما با تكیه بر تخص��ص و دانش 
محتوايي خود، قص��د تولید ويژه برنامه هاي 
مذهبي در اين ح��وزه را دارد. همچنین در 
گام بعدي، پخش زنده مجالس سخنراني و 

مداحي در اختیار مخاطبان قرار خواهد گرفت تا بزرگ ترين حس��ینیه آنلاين كش��ور در 
فضاي مجازي توسط اين سامانه شكل بگیرد و كاربران بتوانند در تمام كشور و در هر لحظه 

به صورت مجازي در مجالس حضور يابند. 
س��ما با بهره گیري از منطق فازي براي رشد س��امانه خود، يك حركت بلند مدت را براي 
رسیدن به بهترين سیس��تم ارائه خدمات ويدئويي و صوتي در حوزه مذهبي برنامه ريزي 
كرده است. اين سامانه در نظر دارد با نگاهي خلاقانه در ارائه محتواي مذهبي، پیوند مناسبي 

بین فضاي مجازي و رسانه هاي جديد با كاربر ايجاد كند. 
در گام هاي بعدي، اين سامانه سعي دارد با ايجاد بستر آموزش هاي ديني به صورت مجازي، 
محدوديت هاي مكاني و زماني علاقه مندان به اين آموزش ها را مرتفع سازد. قابل ذكر است 

اين سامانه از طريق سايت sama313. ir در دسترس است.

    خبر

    محمدصادق عابديني
اس�امي 26 انيميش�ن بلن�د براي حض�ور در 
فهرس�ت اوليه اس�كار 2018 اعلام ش�د و در 
اين بي�ن هيچ نام�ي از انيميش�ن هاي ايراني 
وجود ندارد. چرا هيچ گاه انيميشن هاي ايراني 
نتوانسته است در رقابت اسكار موفق باشد؟ در 
سال هاي اخير تنها يكبار نام انيميشني ايراني 
به عنوان نماينده كشورمان در فهرست اسكار 
ديده شده و آن مربوط به انيميشن »استريپي« 
به كارگردان�ي بابك و بهنود نكوي�ي دو برادر 
انيماتور ايراني است. بابك نكويي در گفت و گو 
با »جوان« درباره ساز و كار حضور انيميشن در 
اس�كار و همچنين دلايل موفق نب�ودن ايران 
براي حضور در اين رخداد سينمايي مي گويد. 
براي ش�روع، از تفاوت مي�ان مراحل 
انتخاب فيل�م رئال و انيميش�ن براي 

حضور در اسكار بگوييد؟
انیمیش��ن كوتاه در اس��كار ب��ه دو روش پذيرفته 
مي شود. تفاوتش با بخش فیلم هاي غیر انگلیسي زبان 
اس��كار اين اس��ت كه آن بخش مختص فیلم هاي 
خارجي اس��ت كه در كش��ورهاي مختلف تولید 
ش��ده اند و قرار نیس��ت با فیلم هاي تولید شده در 
امريكا رقابت داشته باشند، براي همین هر كشوري 
نماينده خودش را براي حضور در اس��كار معرفي 
مي كن��د، اما در بخش انیمیش��ن هم��ه تولیدات 
با هم رقاب��ت مي كنند. رقابت بین المللي اس��ت و 
هر كس از هر گوش��ه دنیا مي تواند در آن ش��ركت 
كند. محدوديتي نیز در پذيرش آثار وجود ندارد، اما 
روش هاي پذيرش ابتدا اينكه آن انیمیشن در يكي 
از جشنواره هاي مورد تأيید و معرفي شده از سوي 
اسكار جايزه اصلي را برنده شده باشد و روش دوم 
نیز به روش تكنیكال معروف است و بیشتر از سوي 
كمپاني هاي ديزني و پیكس��ار اس��تفاده مي شود. 
آثار درست مانند س��ینماي رئال بايد داراي اكران 
تجاري باش��ند؛ يعني براي اكران در س��ینماهاي 

ايالات متحده برايشان بلیت فروشي شده باشد. 
از  بع��د  اس��تريپي  نمون��ه  عن��وان  ب��ه 
 ش��ركت در جش��نواره انس��ي ب��ه برنام��ه

 The Animation show of shows يا 
نمايش نمايش ها راه پی��دا كرد و به همراه 10 
انیمیشن ديگر در س��ینماهاي مختلف امريكا 
از جمله ارلاندو و تورنتو، مدي��ا آرت و پلازاي 
نیويورك، پورتلند میامي و آرك لايت هالیوود 

اكران شد و به اين ترتیب توانست به لیست بلند 
اسكار راه پیدا كند. متأسفانه آثار ايراني بسیار 
كم امكان اكران در خارج از كشور و سینماهاي 

امريكا را پیدا مي كنند. 
چرا انيميشن  ايراني جز در موارد معدود  

در بيرون از مرزها ديده نشده؟
انیمیش��ن هاي ايراني در جش��نواره هاي مختلف 
جهان ش��ركت ك��رده و موفق به درياف��ت جايزه 
ش��ده اند. حتي انیماتور هاي ايراني نیز به صورت 
انف��رادي موفقیت هاي��ي در س��طح بین المللي 
داشته اند، مثلًا در دور قبل جشنواره انسي، خانم 
كشكولي نیا ،انیمیشن س��از ايراني، آثار را داوري 
كردند. در مجموع انیمیشن مستقل ايران شرايط 
بدي ندارد، اما انیمیشن ايران هنوز هم مانند سینما 
به يك صنعت مس��تقل تبديل نش��ده و به لحاظ 
جريان سازي عقب تر از سینماي كشورمان است. 
بنابراين جوايز و دستاوردهاي انیمیشن ايران متكي 
به تلاش افراد و پراكنده اس��ت. در واقع انیمیشن 
ايران هرگز موفق به جريان سازي در جهان نشده 
و طبیعي است كه جش��نواره هاي جهاني درباره 

انیمیشن ايران  شناختي نداشته باشند. 
 دليل جريان ساز نبودن به پايين بودن 
حج�م تولي�دات باز مي گ�ردد ي�ا 
جش�نواره ها نس�بت به آث�ار ايراني 

سخت پسند هستند؟
مسئله اينجاست كه انیمیشن ايران صنعتي نشده 
است و انیمیش��ن صنعتي به معناي تولید انبوه 
نیست. اين صنعت زماني شكل مي گیرد كه يك اثر 
انیمیشني، چه فیلم، چه سريال يا حتي اثر كوتاه 
به بازارهاي جهاني راه پیدا كند، به عنوان محصول 
فرهنگي به فروش برسد، سودآوري داشته باشد 
و تبديل به منبع درآمد كساني ش��ود كه در اين 
چرخه اقتصادي- فرهنگي- صنعتي مشغول كار 
هستند. تولیدات ايراني حتي اين فرصت را ندارند 

كه در ايران به درستي اكران شوند.
 انیمیش��ن ايران همواره بر اساس سفارش تولید 
شده است و انیمیشن س��ازان معمولاً به سفارش 
كانون پرورش فكري كودكان، تلويزيون و نهادهاي 
اينچنین آثاري را تولید مي كنند و اين آثار بعد از 
يك يا چند بار نمايش براي همیش��ه به بايگاني 
سپرده مي شوند. بنابراين سینماي انیمیشن ايران 
هرگز فرصت بالندگي و جريان سازي پیدا نكرده 
است، اما حتماً افراد توانمند زيادي در كشور داريم 

كه مي توانند آثار با كیفیت بسازند. 
بخش خصوص�ي مي تواند نقش�ي در 

تغيير وضعيت انيميشن داشته باشد؟
بل��ه. حتم��اً مي توان��د، ول��ي ب��ه ش��رط آنكه 
س��رمايه گذاران به ويژگي هاي تولید انیمیشن و 
فرايند ساخت آن آگاه باش��ند و توقعات واقعي و 
منطقي از تولیدكنندگان انیمیشن داشته باشند. 
به هر حال تولید انیمیشن پرهزينه و زمان بر است، 
اما مي تواند بسیار سودآور باشد. اين نكته بايد از 

سوي بخش خصوصي درك و فهمیده شود. 
 حضور در اسكار مي تواند به بالابردن 

كيفيت توليدات ايراني كمك كند؟
به نظرم بیشترين تأثیرش در بالابردن نام كشور 
ايران به عنوان كشوري صاحب انیمیشن مي تواند 
مؤثر باشد تا اينكه بتواند در كوتاه مدت تغییري در 

كیفیت آثار ايراني داشته باشد. 
بعد از اينكه استريپي در اسكار پذيرفته 
شد، واكنش هاي جهاني به آن چه بود؟

استريپي بعد از اسكار به جشنواره ها و رويدادهاي 
انیمیشني دعوت ش��د، اما قبل از اس��كار هم در 
جش��نواره هاي متعددي ش��ركت كرده بود. در 
مجموع در بیش از 50 جش��نواره حضور داشت 
و به عنوان منتخب CITIA در جشنواره انسي 
و برگزي��ده جش��نواره North West معرفي 
شد. مجلات و منتقدان بین المللي هم درباره اش 
نوشتند. برايشان جالب بود كه يك انیمیشن ايراني 
در اسكار پذيرفته شده و از كار تعريف مي كردند. 

انيميش�ن هاي ايران�ي چ�ه زمان�ي 
مي توانند ادع�اي رقابت ب�ا توليدات 

بين المللي داشته باشند؟
در بخش انیمیش��ن كوتاه، ما همی��ن الان هم 
آثار تولیدي مان كاملًا قابل رقابت با نمونه هاي 
خارجي هس��تند. افتخارات زي��ادي در بخش 
انیمیشن كوتاه كسب كرده و جوايز خیلي خوبي 
را به دس��ت آورده ايم. البته امیدوارم بر كیفیت 

جوايزمان افزوده شود. 
فكر مي كنم در آينده نزديك نیز بار ديگر شاهد 
حضور انیمیشني كوتاه از ايران در اسكار باشیم، 
اما در بخش انیمیش��ن بلند قضی��ه كمي فرق 
مي كن��د و پیچیده مي ش��ود. از نظ��ر تكنیكي 
آثار تولید ش��ده در ايران اختلاف فاحشي با آثار 
خارجي دارند. ما بايد تلاش كنیم تا اين اختلاف 

سطح تكنیكي را كم كنیم. 
از امروز بايد چ�ه كاري انجام دهيم كه 
حداقل براي س�ال آينده ي�ا حتي دو 
سال آينده از ايران نماينده اي در بخش 

انيميشن اسكار حضور داشته باشد؟
كم كردن اختلاف میان تولیدات بلند انیمیشن 
در ايران و آثار جهاني بايد در بازه زماني رخ دهد 
و اگر مي خواس��تیم در دو سال آينده به كیفیت 
جهاني دس��ت پیدا كنیم، حداقل بايد از چهار 
سال پیش استارت كار را مي زديم. انیمیشن به 
اين گونه نیست كه يك ساله تغییرات ايجاد شود. 
مسئله ديگر نیز بحث پخش كننده خوب است. ما 
بايد با بازارهاي جهاني ارتباط برقرار كنیم و اين 
مستلزم اين است كه پخش آثار ايراني برعهده 
شركت هاي بین المللي قرار گیرد تا بتواند به حل 

معضل آثار ايراني كمك كند.


